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Acta de la sessió del Consell de Barri de la Maternitat i Sant Ramon 

 

A Barcelona, a les 18h del dia 3 de novembre del 2022, es fa la sessió del Consell de Barri de la 

Maternitat i Sant Ramon a l’auditori del Futbol Club Barcelona (carrer Arístides Maillol, 12-18). 

La taula que presideix el Consell està formada per: 

President (Regidor del Districte): Joan Ramon Riera Alemany 
 
Vicepresidència: Ana Ramón i Eduard Català 
 
Secretari del Consell: Víctor Nieto 
 
Assisteixen els consellers/es: 
 
Carlos Hornero, PSC  
Laura Cañadas, BComú  
Jordi Guillén, BComú  
Josep Maria Gebelli, ERC  
Sergi Mariné, JxCAT  
Ivan Condés, JxCAT  
Mario F Campelo, ERC  
Irene Pardo, PP 
 
Hi assisteixen 37 persones (14 dones i 24 homes). 
 
La sessió va ser retransmesa en temps real a través de la plataforma digital de participació de 
l'Ajuntament de Barcelona decidim.barcelona. 
 
 
El senyor Joan Ramon Riera, regidor del Districte, dona pas a l’inici del Consell de Barri. Agraeix 
l’acollida del Futbol Club Barcelona i cedeix la paraula a la senyora Elena Fort. 
 

1. Presentació del Futbol Club Barcelona 

La senyora Elena Fort, presidenta institucional del FCB, dona la benvinguda als assistents i 

recorda que són part del barri des de fa un segle. 



 
 

 

 

2. Aprovació de l’acta anterior 

S’aprova l’acta anterior sense cap esmena. 

3. Informe del Regidor del Districte de les Corts 

El regidor comenta que s’estan fent obres a un solar de Doctor Marañón per fer-hi una 

zona d’aparcament d’autocars i minimitzar les molèsties als veïns. Informa de l’inici de les 

obres a Menéndez y Pelayo, on ha començat l’aplanament per la posterior urbanització 

del carrer. Subratlla que han aconseguit fons Next Generation per tirar endavant el jardí 

geològic, que estarà al costat muntanya de Menéndez y Pelayo. Es preveu l’obertura de la 

segona porta del cementiri de les Corts per facilitar la mobilitat a peu. Esmenta la 

modificació del PGM de Danubi, amb un acord per l’expropiació d’una part. Es farà una 

convocatòria per discutir quins usos provisionals i els usos futurs que tindrà. Tot seguit, 

recorda que l’any passat el barri va ser escenari de les festes de la Mercè i en fa una 

valoració positiva. L’Ajuntament té ganes de compartir les festes de la Mercè amb els 73 

barris de Barcelona perquè tothom pugui tenir les festes prop de casa. Creu que la 

residència de gent gran de Benavent serà una realitat el 2024, que qualifica de necessària 

i urgent. Ja hi ha aprovada la inversió de més d’onze milions d’euros per part de la 

Generalitat i la cessió del sòl per part de l’Ajuntament. Finalment, informa que es va 

reforçar el patrullatge per evitar furts i es va fer una reunió amb l’Ajuntament de 

l’Hospitalet de Llobregat per coordinar-se. S’han augmentat els controls i les inspeccions i 

els índexs de delinqüència ja estan per sota dels del 2019. 

1a intervenció: La senyora Pilar Millán considera que el pipicà de Pintor Ribalta no compta 

amb les mesures de seguretat necessàries, ja que no és possible caminar entre el mobiliari 

que hi ha sense ensopegar. Creu que és bo que el barri tingui espais verds en els quals 

s’ha de facilitar i garantir la convivència. 

2a intervenció: El senyor Andrés Quílez, president de l’AVV de Sant Ramón, comparteix 

que tenen una proposta d’on ubicar un nou pipicà. Es mostra sorprès pel fet que s’han de 

plantar 83 arbres atot el Districte, però només tres a Sant Ramon. Critica que no es 

netegin els escocells de la zona. Admet que la seguretat ha millorat, però denuncia que 

encara hi ha robatoris. Posa com a exemple un robatori i agressió al passatge de Xile. 

Demana que la policia patrulli a peu per la zona de Cardenal Reig. Pel que fa a la neteja, 

creu que no ha millorat. 

3a intervenció: El senyor César Fernández valora positivament la recepció de l’increment 

de delictes al barri, l’augment del patrullatge i que hi hagi patrulles en cotxes sense 

logotipar. Creu que hi ha la sensació que les víctimes de robatoris són culpables per no 

denunciar i demana que es miri per quins motius els veïns no denuncien. Apunta al fet 

que molts robatoris els pareix gent gran i nens de les escoles. Comparteix que pels agents 

de la Guàrdia Urbana també és frustrant enxampar lladres i que dues hores després siguin 



 
 

 

 

al carrer. Explica que va demanar a uns agents que fessin fora a uns venedors al carrer i li 

van respondre que truqués al 112. Proposa que l’Ajuntament elevi una petició al 

president de la Generalitat per canviar la llei actual per acabar amb la impunitat. 

4a intervenció: La senyora Clara, vocal de l’AVV de Xile, agraeix que les primeres paraules 

del regidor es referissin a l’assumpte dels autocars. Pregunta si l’aparcament és definitiu, 

quants autocars hi haurà, i com es farà l’entrada i sortida dels vehicles. 

5a intervenció: El senyor Cava, de l’AVV del carrer del Sena, mostra el seu desacord amb 

la valoració de la seguretat i considera que el barri s’està degradant. Critica que, al carrer 

del Cardenal Reig, s’han col·locat plaques de guix, la gespa està feta malbé, i hi ha 

pintades. Voldria saber per què no criden mai a l’AVV del carrer del Sena quan hi ha 

alguna intervenció. 

El regidor comparteix que ja es va fer una actuació de manteniment de l’espai de gossos, 

però el problema també està relacionat amb la mida de l’espai. En pren nota i proposa 

parlar-ho amb l’AVV per veure si hi ha una proposta. Amb relació a la intervenció del 

senyor Quílez, comprovaran si realment només són tres arbres i ho parlaran amb Parcs i 

Jardins. Pel que fa a la seguretat, considera que la presència policial és òbvia, i miraran si 

és possible fer patrullatge a peu. Quant a les denúncies, el nou procediment de cita prèvia 

funciona bé, però cal trucar abans. Manifesta que el problema de la seguretat no és 

policial sinó judicial. Es va introduir al Codi Penal l’agreujant de multireincidència i 

l’administració de justícia està treballant en com aplicar-lo. Explica que la col·laboració 

entre Mossos d’Esquadra i Guàrdia Urbana funciona i no creu que la ubicació del 112 sigui 

important. Pel que fa als autocars, hi ha una previsió d’un màxim de 50 en 2.500 m² que 

entraran i sortiran per Doctor Marañón. 

6a intervenció: El senyor César Fernández explica que va trucar al 112 i va estar esperant 

gairebé dues hores, però la Guàrdia Urbana no va aparèixer. 

4a intervenció: La senyora Clara demana que s’aclareixi si l’aparcament és definitiu. Creu 

que si els autocars entren i surten per l’avinguda de Xile els veïns no podran circular.  

El regidor aclareix que l’aparcament és eventual i no està previst que els autocars baixin 

per l’avinguda de Xile. Pel que fa al 112, és un número d’emergències. Els temps 

d’arribada estan estudiats fins al punt que l’ambulància pot estar de camí mentre 

s’expliquen els detalls, i potser el cas esmentat pel senyor César no requeria tanta 

celeritat. Amb relació a la neteja, estan desplegant la nova contracta, han rebut algunes 

queixes que van recollint i gestionant. Ja hi ha els contenidors nous, però part de la 

maquinària és vella perquè estan fabricant els vehicles nous. 

4. Projecte “Moment solar” campanya d’instal·lació de plaques solars 

fotovoltaiques a les cobertes dels edificis 



 
 

 

 

La senyora Irma Soldevila, de l’agència d’energia de Barcelona, explica la campanya per 

desplegar l’autoconsum renovable a la Ciutat. Barcelona va declarar l’emergència 

climàtica el 2020 i es van marcar uns objectius concrets. En un context d’emergència 

climàtica i de crisi energètica té més sentit que mai l’autoconsum i l’eficiència energètica. 

A Barcelona, el consum residencial és del 30%. Hi ha moltes cobertes que es poden 

aprofitar amb energia solar. Es vol incentivar, sense obligar, l’actuació dels ciutadans 

facilitant processos i amb estímuls a la inversió. Moment solar és una campanya 

d’activació d’instal·lacions residencials per acompanyar en tot el procés, resolent dubtes i 

proporcionant eines. Aquesta campanya sorgeix de l’Ajuntament, però compta amb la 

col·laboració del gremi d’instal·ladors i els administradors de finques. Es pot accedir a 

informació sobre aquesta campanya a la web i demanar una explicació personalitzada per 

la comunitat de veïns a través d’un formulari. S’ofereix una primera anàlisi gratuïta de 

potencialitat de les cobertes de l’edifici. Hi ha una bonificació del 50% de l’IBI durant tres 

anys pels veïns que instal·lin energia solar. 

1a intervenció: El senyor Joan pregunta si la instal·lació de plaques solars es paga entre 

tots els veïns i si és possible aprofitar el vent. 

La senyora Soldevila aclareix que la decisió requereix una majoria simple de la comunitat. 

La tecnologia actual no permet aprofitar el règim de vents que hi ha a Bercelona. 

El regidor comenta que, a la seu del Districte, ja tenen plaques solars i les podien ensenyar 

a les associacions de veïns. 

2a intervenció: Un veí vol saber quin percentatge de la inversió poden suposar els ajuts. 

La senyora Soldevila explica que l’Ajuntament fa una bonificació del 50% de l’IBI durant 

tres anys, amb el total de la inversió com a topall. També hi ha l'opció de demanar una 

subvenció a l’ICAEN. 

5. Seguiment de la nova contracta de neteja 

La senyora Marta Fabra, de la Direcció de Serveis de Neteja, explica que la nova contracta 

compta amb 307 milions d’euros, un 14% més que l’anterior. Hi ha 2.110 persones 

treballant cada dia a la Ciutat, 25.200 contenidors nous i 600 vehicles elèctrics nous, 

arribant a un total de 870. El desplegament s’ha fet en dues fases, primer a la zona centre 

i la zona est, i des del setembre a la zona nord i la zona oest, on es troba les Corts. Un 44% 

dels vehicles de recollida són elèctrics, mentre que ho són un 75% dels vehicles de neteja. 

La nova contracta ofereix més flexibilitat, qualitat, tecnologia més potent, sostenibilitat, 

neteja de zones verdes tots els dies de la setmana i augment de la freqüència de 

l’escombrat. Hi ha un augment del servei d’escombrada de manteniment a la tarda, 

reducció de les emissions per la flota elèctrica, utilització d’aigües freàtiques, papereres 

amb sistema antibolcatge, i escombrada mixta fins a tres dies per setmana. S’incorporen 

escombradores adaptades als carrils bici i carretons amb motor elèctric, augmenta la 



 
 

 

 

capacitat per atendre actuacions immediates, i augmenten molt els tractaments amb 

aigua a pressió per netejar taques. A la Maternitat i Sant Ramon, el baldeig de l’avinguda 

Diagonal i dels jardins de Jaume Vicens Vives passa d’un a tres cops per setmana. Els 

operaris necessiten diferents centres de treball a tota la Ciutat, dos d’ells al Districte. 

Segons la directiva europea, el 2035 s’ha d’arribar al 65% de reciclatge efectiu. La 

substitució de contenidors també implicarà una agrupació dels diferents contenidors i l’ús 

de contenidors intel·ligents. No canvia el dia de recollida de mobles i trastos vells ni la 

ubicació dels punts verds del barri. Es podrà dipositar qualsevol mena de plàstic o metall 

al contenidor groc, encara que no siguin envasos. A la zona oest se substitueixen uns 600 

contenidors setmanals. Finalment, recorda que es pot informar d’incidències a l’aplicació 

“Barcelona a la butxaca”, al 010, i al web. ##1:47 

1a intervenció: El senyor Rafael explica que hi ha sis contenidors a carretera de Collblanc 

amb carrer de Poblet, que considera conflictius. Demana revisar l’eliminació de residus de 

les escoles de la zona, ja que molts dels residus que generen acaben a la vorera. Proposa 

eliminar un escocell que hi ha entre els contenidors per apartar-los de l’entrada de la 

finca. Pregunta on pot trobar dades concretes sobre la freqüència de la neteja. 

2a intervenció: El senyor David denuncia que el carrer del Pintor Tapiró està brut i deixat i 

creu que algú hauria de supervisar que la neteja es faci correctament. 

3a intervenció: Un veí pregunta si hi ha alguna normativa sobre la col·locació dels 

contenidors. Explica que els contenidors a la sortida del seu aparcament impedeixen 

veure els cotxes que venen. 

4a intervenció: El senyor Francesc vol saber qui s’encarrega de recollir la brutícia dels 

gossos. Considera insuficient recollir la fracció orgànica en dies alterns i proposa que els 

contenidors comptin amb serigrafia que especifiqui els materials que s’hi poden llençar. 

5a intervenció: El senyor Àlex més informació sobre la freqüència de recollida. Creu 

correcte que tots els contenidors estiguin a una mateixa ubicació i vol saber la distància 

entre grups de contenidors. 

6a intervenció: La senyora Maite comparteix que la neteja també depèn dels ciutadans i 

proposa fer una campanya educativa que denunciï els comportaments incívics. 

7a intervenció: La senyora Ana fa saber que no s’han posat tots els contenidors a Emèrita 

Augusta i a Felipe de Paz. Demana que el passatge de Jaume Roig es netegi amb aigua per 

treure l’olor a l'orina dels gossos. Afirma que els nens no poden anar als jardins de Bacardí 

per les males olors. Creu que hi ha massa places d’aparcament per a persones amb 

mobilitat reduïda que no es fan servir. Demana que el V1 passi amb més freqüència a 

l’hora d’entrar a les escoles. 



 
 

 

 

8a intervenció: El senyor Eduard Català creu que un dels grans problemes de la Ciutat és 

l’incivisme. Demana que quan s’intervingui i es posin sancions. Explica que ha visitat 

empreses de reciclatge i no entén per què al contenidor del vidre només hi poden anar 

ampolles i no altres tipus de vidre. 

La senyora Marta Fabra fa saber que la neteja funciona per capes. Hi ha itineraris i horaris 

concrets que permeten comprovar si es fa bé la feina. Pel que fa a les escoles, poden tenir 

una recollida de residus comercial o fer servir els contenidors de la via pública. Confirma 

que hi ha una normativa que regula la ubicació dels contenidors. Comparteix que tota la 

informació sobre la recollida de residus es pot trobar al web “Cuidem Barcelona”. Quant a 

la brutícia dels gossos, cadascú hauria de recollir els excrements del seu propi gos, però 

quan això no es fa, actua el servei de neteja. Comunica que als nous contenidors hi ha 

explicacions d’alguns dels residus que s’accepten. Pensa que indicar als contenidors la 

freqüència de recollida podria actuar com a límit i són millors altres canals. Comenta que 

es deixaran alguns contenidors de rebuig antics més temps per donar marge d’adaptació a 

la ciutadania. Informa que el tractament de residus és una competència transferia a l’Àrea 

Metropolitana de Barcelona i desconeix per què s’accepten alguns tipus de vidre i no 

altres, però poden consultar-ho per donar resposta. Prenen nota dels altres casos 

concrets que s’han esmentat i faran el retorn per escrit. 

9a intervenció: El senyor Rafael explica com surten de les escoles amb bosses industrials 

de residus orgànics que no caben als contenidors. 

10a intervenció: La senyora Esther pregunta com es tracten les pintades. 

La senyora Marta Fabra exposa que la neteja de pintades forma part d’una altra 

contracta. 

11a intervenció: La senyora Ana afirma que han trobat llaunes als Jardins de Bacardí i no 

s’han recollit. Comunica que una ambulància no va poder accedir al carrer de Felipe de 

Paz pel col·lapse del trànsit un dia de partit. 

La senyora Marta Fabra explica que Cuidem Barcelona és un pla de manteniment integral. 

Es va començar amb un pla de xoc pel manteniment de 100 punts més 250 de neteja 

ordinària. S’ha fet una diagnosi compartida amb els veïns i s’està fent un pla de 

manteniment amb accions concretes. A més del manteniment, també comporta més 

comunicació. A la Maternitat i Sant Ramon es farà una campanya d’informació, accions de 

civisme, educació ambiental, etc. 

6. Obres: jardins Josep Munté, pavelló provisional l’Illa al parc de la Bederrida i 

carrer Cardenal Reig 

El senyor Albert explica que s’ha fet l’aprovació inicial del projecte de remodelació dels 

jardins de Josep Munté, que comptaran amb una pista esportiva, jocs infantils, taules de 



 
 

 

 

ping-pong i zones d’estada. A continuació comparteix que el pavelló provisional de l’Illa es 

farà en dues fases. Primer s’adequarà el terreny, que té un desnivell de tres metres, per 

després instal·lar un pavelló de 50x30 m. També comparteix que s’arranjarà totalment la 

vorera al costat mar de cardenal reig, entre Sant Ramon Nonat i Pintor Tapiró. 

7. Manteniment Jardins Bacardí 

El senyor Albert fa saber que es farà una reforma integral dels jardins de Bacardí, valorada 

en 227.000 €, que hauria de començar abans que acabi l’any. 

1a intervenció: El senyor Eduard Català pregunta si es preveu alguna actuació per reparar 

l’asfalt a Riera Blanca. 

2a intervenció: La senyora Ana expressa la seva alegria per la reforma del parc. 

Pel que fa a l’asfalt, el senyor Albert comenta que s’ha de tornar a asfaltar l’avinguda de 

Sant Ramon Nonat. Comprovaran la situació de Riera Blanca. 

El regidor recorda que, del 28 d’octubre al 18 de novembre, se celebren les activitats 

programades pels 10 anys del projecte Ràdars. Convida a tothom a veure l’exposició. 

8. Torn obert 

1a intervenció: Un veí afirma que travessera de les Corts és un caos des que es va fer 

bidireccional. Està d’acord amb les sancions per combatre l’incivisme. 

2a intervenció: El senyor Àlex demana més informació sobre el projecte de residència per 

gent gran. 

3a intervenció: El senyor Eduard Català agraeix que les terrasses de Riera Blanca hagin 

tornat a la seva ubicació anterior a la pandèmia. Comenta que hi ha persones que venen 

d’Hospitalet per donar menjar als coloms. Demana que parlin amb l’Hospitalet sobre uns 

locals abandonats a carretera de Collblanc que creen inseguretat. 

El regidor manifesta que l’Ajuntament de l’Hospitalet està al cas de la situació dels locals. 

Comentaran amb la policia de barri l’assumpte dels alimentadors de coloms. Agraeix el 

comentari sobre les terrasses i creu que és un exemple de què la participació ciutadana 

funciona. Quant a la residència de Benavent, tindrà 90 places i centre de dia a la planta 

baixa. Ja hi ha un avantprojecte i la Conselleria de Drets Socials està en fase d’adjudicació 

del projecte executiu. En una propera sessió es podrà explicar el pla funcional de la 

residència i les afectacions que comportarà. Comparteix la necessitat de fer un pla de 

civisme a tota la Ciutat. Expressa el seu convenciment que la majoria de ciutadans de les 

Corts són cívics, però unes poques persones brutes embruten molt. Finalment, assegura 

que la situació del trànsit a travessera de les Corts està normalitzada i la considera resolta. 



 
 

 

 

4a intervenció: El senyor Eduard Català assenyala que les ambulàncies no poden girar a 

travessera de les Corts amb Riera Blanca per les peces de plàstic del carril bici. 

El regidor en pren nota i ho miraran amb els tècnics de mobilitat. 

 

El regidor agraeix la participació i clou el Consell de Barri de la Maternitat i Sant Ramon a les 

20.39 hores. 


